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Les fortes ratxes de vent, la neu i un fred intens van ser els grans 
protagonistes meteorològics durant la segona quinzena del 
passat mes a la comarca del Baix Llobregat  
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Injecció milionària 
per a projectes 
industrials al Baix 
Llobregat
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Demanen 
retirada Pla de 
Requalificacions 
Urbanístics a 
Castelldefels
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Presó per al 
tècnic de futbol 
de Sant Joan Despí 
que va violar una 
jugadora
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Arrenca el projecte 
‘Playmakers’ de 
l’FCF a Cervelló i 
Molins de Rei

mitjà auditat oficialment

repartit a 20 Poblacions 
en més de 800 establiments

Anuncia't aquí.

615 873 344

Tiratge  auditat per:

membre de l'associació
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Síguenos en Instagram y Facebook
Looks diarios, novedades y promociones para estar 
siempre a la última en moda

Te espero.  MªCarmen Tenorio Gómez
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Presumpta negligència mèdica 
al CUAP de Sant Ildefons

Un home, veí de Cornellà 
de Llobregat i de 48 anys, 
va estar a punt de morir a 

conseqüència d’una presump-
ta negligència mèdica del 
CUAP de Sant Ildefons del mu-
nicipi baixllobregatí, segons 
ha denunciat la família de J.F.S 
a la nostra publicació. Un mal-
son que encara es perllonga, ja 
que ha hagut de patir tres ope-
racions consecutives tot i que 
ja està fora de perill gràcies a la 
ràpida i eficient actuació dels 
metges neuròlegs del Centre 
Mèdic Teknon sota la direcció 
del doctor Nhamdi Elenwoke. 
L'accident va succeir el darrer 
dia de l’any 2022, el 31 de 
desembre, quan la trucada 
va alertar el SEM que hi havia 
un home que havia caigut i 
s’havia fet un cop al cap. El Ser-
vei d’Emergències Mèdiques 
van traslladar-lo ràpidament 
al CUAP de Sant Ildefons. Allà, 
la metgessa en funcions , que 
el va atendre, li va diagnosti-
car “que tenia una intoxicació 
d’etílica amb un cop al cap sen-

se gaire gravetat”, és a dir, que 
“havia begut més del compte. 
A més, preguntats a la recep-
ció i a la metgessa de com ha-
via estat l’accident només es 
va limitar a dir que no sabien 
res i tampoc em van donar el 
document del diagnòstic”, se-
gons relata el germà, que es 
va personar al centre mèdic 
després de rebre una trucada 
del CUAP. Aquest també expli-
ca que “a mi em va estranyar 
perquè el meu germà no beu 
ni una gota d’alcohol, i segons 
m’han explicat altres metges 
especialistes, els cops al cap 
provoquen efectes com si 
anés begut. La metgessa havia 
de saber això o en qualsevol 
cas fer una derivació a un hos-
pital -per la contundència del 
cop- per fer una observació i 

les proves adequades”. Així, 
la metgessa va considerar 
oportú la seva sortida de la 
instal·lació del CUAP de Sant 
Ildefons amb un presumpte 
diagnòstic erroni. “En cap 
moment li van fer proves per 
avaluar l’abast de la ferida 
al cap. La metgessa només 
es va limitar a donar-li un 
tractament per a deu dies a 
base ibuprofén”, afegeix. Així, 
el germà va traslladar-lo al 
domicili de la mare. “Però en 
lloc de millorar va empitjorar 
amb vòmits, pèrdua de me-
mòria, problemes de mobi-
litat, entre altres símptomes. 
La família va decidir traslla-
dar-lo d’urgències al Centre 
Mèdic Teknon com a mesura 
de prevenció”, diu la mare. 
Al centre li van fer diverses 

proves i el van diagnosti-
car que tenia un important 
traumatisme crani-facial. Per 
tant, van decidir d’operar-lo 
d’urgència, perquè la situa-
ció era realment molt greu, 
per a “salvar-li la vida en els 
millors dels casos”, com va 
informar el neuròleg que el 
va intervenir. Va ser la prime-
ra de les tres operacions que 
ha hagut de passar fins que, 
actualment, es troba en pro-
cés de millora. Podria haver 
estat una autèntica tragèdia i 
va acabar feliçment, malgrat 
que romandrà alguns mesos 
de baixa per a la seva recu-
peració definitiva, que no li 
permetrà tornar a l’activitat 
laboral. “Volem denunciar 
aquesta situació que vam pa-
tir i la negligència de la met-
gessa del CUAP de Sant Ilde-
fons, perquè això no torni a 
succeir. No tenen cap excusa 
possible”, relata la mare. Salut 
i CUAP Sant Ildefons no s'han 
pronunciat al tancament 
d'aquesta edició.

Foto: Google Maps

Polèmic projecte de reforma  
de l’avinguda Eramprunyà

El passat 19 de gener, l’Ajuntament va presentar el 
projecte de reforma de l’avinguda Eramprunyà i la plaça 
Catalunya que preveu, entre altres, convertir l’avinguda 

en una via d’un sol sentit, vianalització de la zona i treure 
la font de la plaça Catalunya i substituir-la per una làmina 
d’aigua. A més hi hauria una important pèrdua de places 
d’aparcament. L'anunci ha provocat l’enuig de molts veïns 
i veïnes del barri de Can Tintorer així com dels comerciants 
de la zona, que han dit prou farts que no se’ls escolti.  En 
resposta a les crítiques, l'alcaldessa, Gemma Badia, explica 
que "el projecte no està dat i beneit i escoltarem els veïns.”

En marxa el programa 
Escolta Jove a Molins de Rei

La població jove ha estat un dels col·lectius més 
afectats arran de la pandèmia de  la Covid-19. Les 
dades indiquen una disminució de l’emancipació 

juvenil, un alt abandonament escolar prematur i una baixa 
temporalitat de les feines de la població jove. Davant 
d’aquesta situació, la Diputació de Barcelona ofereix i 
facilita els recursos als ajuntaments per donar suport 
en l’atenció i l’acompanyament vivencial dels joves. En 
el cas de Molins de Rei s’ha atorgat una subvenció per 
contractar a dos educadors socials  a través del programa 
Escolta Jove, que funcionarà des del febrer fins al juny. 

El Consell Comarcal  va obtenir 
la certificació de l'ENS

El Consell Comarcal es converteix en un referent del 
Baix Llobregat, i també a nivell de Consell Comarcals 
de Catalunya, en el compliment de l’ENS. L’Esquema 

Nacional de Seguretat, regulat pel Reial decret 3/2010, de 8 
de gener, és una normativa que té com a objecte l’establiment 
dels principis i els requisits d'una política de seguretat en la 
utilització de mitjans electrònics que permeti la protecció 
adequada de la informació. Proporciona a les organitzacions 
que disposin dels seus sistemes d'informació conformes a 
les seves disposicions i gestionats en l'exercici de les seves 
competències, una protecció adequada dels serveis prestats 
i de la informació tractada per aquests.

Campanya de solidaritat a  
Sant Joan Despí amb Turquia

Un terratrèmol de 7,4 graus en la escala de Richter 
ha sacsejat les províncies del sud-est de Turquia i 
nord de Síria, provocant destrosses en nombroses 

infraestructures i milers de persones mortes i ferides, 
d’acord amb las estimacions inicials. Conscients que en 
aquestes situacions d’emergència les primeres hores són 
crítiques, l’Ajuntament de Sant Joan Despí va tramitar 
d’urgència una aportació econòmica de 4.000 euros per a 
ajuda d’emergència a través de la Creu Roja Internacional.

Un veí de Cornellà de Llobregat, de 48 anys, va estar a punt de morir

Deixen de ser obligatòries 
les mascaretes al transport
Es mantenen a centres i serveis sanitaris, farmàcies, 
residències de la tercera edat i centres sociosanitaris

El Consell de Ministres 
va aprovar eliminar 
l'obligació de dur mas-

careta al transport públic i a 
establiments com òptiques 
o ortopèdies arran d'"una 
situació epidemiològica de 
la pandèmia de la Covid-19 
molt estable en tots els indi-
cadors. El canvi va ser afectiu 
aquest dimecres 8 de febrer. 
Així, desapareix la mascareta 

al Metro, autobusos, tram-
vies, trens i taxis però, a més, 
deixarà de ser obligatòria en 
òptiques, centres auditius 
i ortopèdies, on fins ara cal 
portar-la. La mascareta se-
guirà sent obligatòria en cen-
tres i serveis sanitaris. Aquí 
entren, per exemple, dentis-
tes, centres de reproducció 
assistida i d'interrupció vo-
luntària de l'embaràs. Con-

tinua també a les farmàcies, 
tot i que la ministra va dir que 
s'està "sospesant" la necessi-
tat que la portin treballadors 
i clients. També hauran de 
dur mascareta els treballa-
dors de les residències de 
la tercera edat i els centres 
sociosanitaris, quan estiguin 
en contacte amb residents, i 
els visitants quan estiguin en 
zones compartides.

Foto: Arxiu
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Remodelació de l’estació de Castelldefels
El projecte d'Adif, amb un pressupost de 20,2 milions d'euros, suposa reestructurar 
l'actual esquema de vies i andanes per a separar i diferenciar els trànsits de Rodalies

Adif invertirà 20,2 milions 
d'euros a remodelar 
l'estació de Castelldefels 

per a agilitzar el trànsit de 
trens i reforçar l'accessibilitat 
d'aquesta estació, punt estra-
tègic de la xarxa en el sud de 
Barcelona, que flexibilitzarà 
així la seva capacitat operativa 
per a l'explotació ferroviària i 
optimitzarà el trànsit de viat-
gers. El projecte suposa re-
estructurar l'actual esquema 
de vies i andanes de l'estació 
de per a separar i diferenciar 
els trànsits de Rodalies de les 
circulacions passants de mi-
tjana i llarga distància, amb 
la finalitat d'agilitzar totes 
dues i evitar així eventuals 
interferències entre elles. 
L'actuació, que ha estat adju-
dicada a Acciona Construcció, 
constitueix un nou impuls al 
pla Transformem Rodalies. A 
ella se sumaran els treballs 

per a adaptar les instal·lacions 
de senyalització i telecomuni-
cacions de l'estació, que Adif 
va licitar recentment per uns 
10 milions d'euros.

Vies
Després d'aquesta reconfi-
guració, les vies 1 i 6, amb les 
seves respectives andanes, 
canalitzaran les circulacions 
de trens passants de mitja-
na o llarga distància, tinguin 
o no parada comercial en 
l'estació. Les dues vies cen-
trals (les vies 2 i 4 i l'andana 
central) seran on estacio-
nin les circulacions terme, 
això és, els trens que tin-
guin origen o destinació en 
l'estació, fonamentalment 
els de Rodalies. D'aquesta 
manera, podran realitzar la 
inversió de la marxa sen-
se interferir amb les circu-
lacions passants. Del seu 

costat, la via 3 es destinarà 
a l'estacionament de ma-
quinària de manteniment 
i a la càrrega i descàrrega 
de materials. Per a habilitar 
aquest nou esquema de 
vies s'escometran diferents 
actuacions en l'estació, com 
són la col·locació de nous 
desviaments, l'ampliació de 
l'andana 2 i la construcció 

d'una nova andana per a do-
nar servei a la via 6. També 
caldrà adequar la catenària 
i diferents instal·lacions i sis-
temes de l'estació a aquesta 
nova configuració. 

Accessibilitat
La remodelació de l'estació 
es completa amb la cons-
trucció d'un nou pas in-

ferior entre andanes, que 
reforçarà l'accessibilitat i 
facilitarà el trànsit de viat-
gers per tot el recinte. Totes 
aquestes actuacions con-
tribueixen a la consecució 
de l'Objectiu de Desenvo-
lupament Sostenible (ODS) 
número 9, que promou in-
fraestructures fiables, soste-
nibles, resilients i de qualitat.

Fotos: Arxiu-AMB

Gavà prohibirà la circulació de 
patinets elèctrics en tres zones

L'Ajuntament de Gavà prohibirà, a partir de març. la 
circulació de patinets elèctrics per les zones de pas 
de vianants, és a dir les voreres, la Rambla o l’Illa 

del Centre. Aquest canvi normatiu estableix també que 
aquests vehicles de mobilitat personal motoritzats només 
puguin ser conduïts per persones de més de catorze anys 
i estableix, a més l’obligatorietat de dur casc.

S’inicien les obres de pas de 
vianants a la BV-2002 a Sant Boi

La Diputació va iniciar les obres de construcció d’un pas 
de vianants semaforitzat al PK 6,500 de la carretera BV-
2002 (cruïlla que dona accés a un espai que s’utilitza 

com a aparcament). Té un pressupost de 48.147,09 euros 
i un termini d’execució de dos mesos i contempla la 
construcció d’un pas de vianants semaforitzat i completar 
l’itinerari de vianants amb una vorera a diferent nivell. 

La Xarxa d’Espais Playful es 
posa en marxa a Esplugues

Exspandir el joc i crear un espai de suport i d'aprenentatge 
entre les entitats membres. Amb aquest objectiu s'ha 
creat la Xarxa d'Espais Playful, un nou pas en la construcció 

d'un model propi de ciutat Playful, que Esplugues va iniciar 
fa uns anys per impulsar el joc com un llenguatge universal i 
enriquidor per a totes les edats i com a eina transformadora. 
La xarxa consta d'entrada de dinou membres.

Els Serenos de cornellà fan 
més de 1.500 actuacions
Un 19% han tingut a veure amb acompanyaments

L’Ajuntament de Cornellà  
ha fet un balanç positiu 
del Servei d’Observació 

Nocturna (Serenos), que es 
va posar en marxa l’1 de fe-
brer de 2022 amb l’objectiu 
de vetllar per la tranquil·litat, 
millorar la sensació de se-

guretat i la confiança als ca-
rrers, especialment des d’una 
mirada amb perspectiva de 
gènere. Així, en aquest pri-
mer any d’actuació l’equip 
d’Observació Nocturna 
(SON), format per set per-
sones (quatre homes i tres 

dones), va realitzar un total 
de 1.562  intervencions en 
incidències a la via pública, 
atenció personal i tasques 
informatives (referents als 
serveis municipals neteja, 
ordenances, civisme...), i 
s’han fet 4.825 actuacions 

d’observació. De les 1.562 
intervencions, el percen-
tatge més elevat (22%) van 
estar relacionades amb des-
perfectes al mobiliari urbà, 
neteja viària i retirada de 
residus, entre d’altres; se-
guit per l’acompanyament 
a persones que sol·licitaven 
els seus serveis quan es des-
plaçaven pels carrers i tenien 
sensació d’inseguretat, amb 
un 19% del total. El tercer 
àmbit de major intervenció 
d’aquest equip ha estat la in-
formació sobre la campanya 

d’ADN caní. La comprovació 
de compliment de normati-
ves per part dels comerços, 
així com la supervisió de 
vehicles han estat altres de 
les intervencions més sig-

nificatives en els primers 12 
mesos d’activitat dels Sere-
nos. Del total de les inter-
vencions realitzades, només 
un 2 % han requerit la parti-
cipació de la Guàrdia Urbana.

Foto: Aj. Cornellà

L'Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB) i 
l'Ajuntament de Castell-
defels van presentar les 
novetats i millores del 
servei urbà del municipi, 
gestionat per l'AMB i inte-
grat dins del servei de Bus 
Metropolità. Aquestes, van 
entrar en funcionament 
el dilluns 6 de febrer del 
2023. Per una banda, es 
posa en marxa la nova lí-
nia de bus urbà CF2 entre 
el barri de Vista Alegre i les 
Botigues de Sitges, amb 
una freqüència de pas de 
20 minuts tots els dies de 
l'any. D'altra, també han 
millorat la línia de bus 
urbà CF1. Se n'ha modifi-
cat el recorregut i cobrirà 
noves zones del municipi.

Servei 
d'autobús urbà

Foto:  PJJEP

Mijoler no deixa participar 
dues plataformes ciutadanes
L'alcalde del Prat va evitar que li preguntessin sobre 
l'assignació dels grups municipals i regidors, i l'aeroport

Nou “episodi antide-
mocràtic” al Prat de 
Llobregat. Aquesta 

vegada al Ple municipal 
amb l’alcalde Lluís Mijoler 
i les plataformes Marea Ju-
bilados i Pensionistas del 
Prat i Joves i Pensionistes 
Decidim com a principals 
protagonistes. El passat 1 
de febrer es va celebrar el 

Ple del mes de febrer on, 
segons expliquen els re-
presentants de la Marea 
“Mijoler es va denegar l’ús 
de la paraula en el torn 
de precs i preguntes així 
com de la plataforma Jó-
ves i Pensionistes Decidim 
que també havia sol·licitat 
poder intervenir”. Precisa-
ment, les dues plataformes 

volien preguntar i, alhora 
denunciar, l’assignació de 
180.000 euros que es repar-
tiran entre els grups polítics 
municipals i els regidors de 
l’Ajuntament, que “encara 
fer-se de forma legal aques-
ta assignació no és justa i, 
menys, en aquests moments 
que estan vivint els ciuta-
dans". A més, es va voler 

preguntar sobre la reacció 
de l’alcaldia davant la con-
firmació de l’ampliació de 
l’Aeroport Josep Tarradellas 
Barcelona-El Prat. “També 
vam voler preguntar si con-
tinuarien compartint govern 
amb el PSC, que està a favor 
de l’ampliació, i si presen-
taria la seva dimissió (en 
referència a Lluís Mijoler) si 
finalment es duia a terme, 

ja que ell va dir que mentre 
que fos alcalde no es faria 
el projecte d’ampliació”, afe-
geixen. Tot i que es va negar 
la participació en el Ple mu-
nicipal, diversos portaveus 
de les dues plataformes van 
fer ús de la paraula a la ma-
teixa plaça de l’Ajuntament 
“denunciant la falta demo-
cràtica de no donar veu als 
veïns i veïnes del Prat.”

Cal Gana
"Lamentem que el ple de 
l'Ajuntament d'El Prat vul-
gui eliminar l'aparcament 
de Cal Gana, però des de 
Ciutadans continuarem 
recollint signatures i fent 
campanyes per a impedir-
ho". D'aquesta manera 
es va manifestar el regi-
dor de Ciutadans (CS) a 
l'Ajuntament, Antonio Mi-
guel Ruiz, després d'haver 
sortit rebutjada la proposta 
dels liberals que pretenia 
mantenir les més de 600 
places existents en aquest 
aparcament i que fossin 
gratuïtes. L'Ajuntament té 
projectat un CAP a la zona. 
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EL FRENELL LINGUAL
Si avui quan us mireu al mirall, obriu la boca i eleveu la llengua 
amunt, veureu que hi ha una membrana fina i fibrosa que va des 
de la part baixa de la llengua fins al terra de la boca: és el frenell 
lingual. Tot i ser petit i estar amagat, té una funció primordial en 
el nostre dia a dia, ja que ens permet menjar i deglutir adequada-
ment, i tenir una articulació precisa a l’hora de parlar. 

De la mateixa manera que el nostre rostre o la nostra veu, cadascú el 
té diferent: pot ser una banda una mica més llarga o curta, ser més 
gruixut, pot ancorar la llengua en un punt més anterior o posterior 
del sòl de la boca, o presentar més rigidesa. Totes aquestes caracte-
rístiques son importants, ja que quan trobem un frenell massa curt 
o que no deixa llibertat de moviment a la llengua, parlarem d’un 
Anquilosament o llengua anquilosada. Conseqüentment, hi haurà 
alteracions en les funcions que hem esmentat, i observarem dificul-
tats diferents segons les diferents etapes de creixement.

En nadons causarà problemes en la lactància materna, ja que no 
permet una adherència correcte al mugró i una succió nutritiva 
eficaç, i com a conseqüència hi haurà dificultats en el guany de 
pes o de creixement, el nadó no estarà satisfet i la mare pot pa-
tir lesions als mugrons, a més a més de les conseqüències emo-
cionals que poden resultar d’aquesta situació. Molts hospitals 
compten amb protocols de detecció de frenells linguals alterats 
a les àrees de neonatologia, i després d’una valoració exhaustiva, 
es decideix si és precís realitzar una intervenció quirúrgica poc in-
vasiva anomenada frenecotomia o frenotomia, segons les carac-
terístiques que presenti el frenell . En els nadons la rehabilitació 
és ràpida i no sol presentar complicacions.

Quan un frenell lingual curt no es detecta de forma primerenca, o es 
considera que no hi cal intervenir, és possible que uns anys després 
el nen o nena presenti rebuig a la introducció  de nous aliments, un 
trastorn en la deglució (deglució adaptada), alteracions orals i en la 
mossegada, respiració oral amb paladar ogival o alteracions en els 
sons de la parla. Aquestes dificultats poden variar segons el cas i la 
gravetat o tipologia del frenell. Quan l’infant obri la boca i li dema-
nem que elevi la llengua, veurem que la punta no és capaç d’arribar 
al paladar, i segurament la llengua presentarà un aspecte més arro-
donit a la part superior, tenint forma de cor degut a la tensió que cau-
sa aquest frenell. També hi haurà una limitació en els moviments 
de la llengua.  No tots els nens son capaços d’adaptar la funció 
de la llengua a aquestes limitacions, i per tant caldrà realitzar 
aleshores la frenectomia o frenotomia. La intervenció quirúrgica 
en la primera infància necessitarà d’un seguiment preoperatori i 
un treball d’estimulació en el post operatòria per rehabilitar les 
funcions que han estat alterades: el logopeda és l’especialista qui 
farà aquesta funció de valoració, seguiment i rehabilitació. Serà 
de vital importància  realitzar una sèrie d’exercicis de mobilitat 
poc després de l’operació per assegurar una correcta cicatritza-
ció i evitar que la llengua torni a quedar anquilosada, necessitant 
una segons intervenció amb una recuperació més complexa.

Si tens qualsevol dubte, contacta amb nosaltres:   
al Centre Ars estem compromesos amb el benestar dels infants.

Roser Isbert Gelabert
Logopeda Col·legiada 08-4177
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L'AMB va posar en marxa 
el nou servei de bicicle-
ta compartida de l'àrea 

metropolitana de Barcelona, 
l'AMBici, que progressiva-
ment arribarà a quinze mu-
nicipis i que ja s'ha engegat 
a Cornellà, Esplugues, Sant 
Boi, Sant Joan Despí, el Prat 
i Sant Just Desvern. Entre 
aquests sis municipis, ja s'han 
obert i estan funcionant amb 
normalitat més de cinquanta-
cinc estacions i hi ha més de 
600 bicicletes actives. Així, el 
servei posarà a disposició dels 
ciutadans fins a 2.600 bicicle-
tes elèctriques en 236 esta-
cions. L'AMBici estarà integrat 
amb el sistema de transport 
públic col·lectiu de la metrò-
polis de Barcelona per facilitar 
la intermodalitat amb altres 
mitjans de transport públic, 
com el Bus Metropolità, el 
metro, el tramvia, el ferroca-

rril, etc. AMBici arribarà també 
a  Sant Feliu de Llobregat, Mo-
lins de Rei, Sant Boi de Llobre-
gat, Viladecans, Gavà i Castell-

defels. Com a mínim, la meitat 
de les estacions tindran punt 
de recàrrega elèctrica, men-
tre que la resta seran ener-

gèticament autònomes per 
poder fer anar el sistema 
d'ancoratges mitjançant pla-
ques fotovoltaiques.

Els VMP
des del passat dimecres 1 
de febrer, l'AMB permet que 
els patinets i la resta de ve-
hicles de mobilitat personal 
(VMP) es puguin aparcar de 
manera segura als mòduls 
del Bicibox, el servei metro-
polità d'aparcament segur 
de bicicletes. Per utilitzar el 
Bicibox, s'haurà d'estar do-
nat d'alta del servei i tenir el 
vehicle registrat. El servei és 
gratuït. Per conèixer la nor-
mativa i les condicions d'ús: 
https://www.bicibox.cat/ca-
es/Bicibox. Per localitzar to-
tes les estacions de Bicibox a 
la metròpolis de Barcelona: 
https://www.bicibox.cat/ca-
es/Bicibox#estacions.

L’AMBici es posa en marxa
El servei, creat per l'AMB i gestionat per TMB, s'ha engegat als municipis de 
Cornellà, Esplugues, el Prat, Sant Boi, Sant Joan Despí i Sant Just Desvern

Les xarxes de metro i 
bus de Transports Me-
tropolitans de Barce-

lona (TMB), amb especial 
incidència a la comarca 
del Baix Llobregat, van re-
gistrar 545 milions de va-

lidacions durant el 2022, 
xifra que representa un in-
crement del 28% respecte 
a l'any anterior, segons ha 
informat la companyia en 
un comunicat. Del total, 
371,6 milions van ser va-

lidacions de metro i 173,8 
milions de bus. L'empresa 
ha destacat que si bé el 
gener del 2022 el nombre 
de viatgers se situava un 
31,18% per sota el 2019, 
el passatge es va anar re-
cuperant progressivament 
fins que al setembre va pre-
sentar registres superiors a 
l'any anterior a la pandèmia 
i pràcticament les va igua-
lar el darrer trimestre. En 
aquest sentit, al novembre 
les dues xarxes es van situar 
en una xifra equivalent al 
92% respecte al 2019.

El bus i el metro de TMB 
van registrar 545 milions 
de validacions el 2022
Una xifra que representa un vint-i-vuit per   
cent més respecte a l’any anterior

Més ús dels serveis de mediació

L’any 2022 es van resoldre 5.632 casos de mediació 
ciutadana a través de l'Àrea d'Igualtat i Sostenibilitat 
Social de la Diputació de Barcelona. A més, es van 

atendre 54 casos al servei de mediació itinerant, es van 
tramitar 1.603 reclamacions en consum, i es van iniciar 
2.999 expedients d'intermediació en habitatge per atendre 
casos de famílies.  En total, 10.288 casos.

Impuls a setanta-tres projectes

L'Àrea Metropolitana de Barcelona ha aconseguit durant 
l'actual mandat mobilitzar 128,52 milions d'euros en forma 
de subvencions europees, que ha destinat a 73 projectes, 

ja sigui a través del Fons Europeu de Desenvolupament 
Regional (FEDER), dels fons Next Generation EU, en el marc 
del Pla de recuperació, transformació i resiliència o a través 
d'altres programes europeus i internacionals.

a

Foto: AMB

Foto:  AMB
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Immaculada Simó
CEO de Gonsi 4.0

“Viladecans
és un municipi
amb una gran 
potencialitat”

Rafael Álvarez
CEO de
STP Group

“Viladecans 
está a la altura
de muchas 
ciudades a nivel
internacional”

Dayana García
Periodista

“Viladecans
es una 
ciudad que
lo tiene
todo”

“Viladecans
és part de la
meva vida”
Joan Carles Calbet 
Director General 
d’Electrodomèstics
Calbet

Descobreix les
històries dels

Viladecans
som poble, soc ciutat.

Escaneja el 
codi QR
i descobreix
les històries dels 
amVaixador(e)s
de Viladecans

SOCIETAT

Sant Vicenç dels Horts reconeix les  
millors pastisseries de Catalunya
La Pastisseria Escribà va ser distingida com la Més Innovadora; la Confiteria Padreny,     
a la de Més Valor Històric i El Cigne va guanyar el Dolç al Producte Singular

Les 50 millors pastisseries 
de Catalunya van rebre 
els Guardons Fava de Ca-

cau, en un dels actes centrals 
de la Mostra Internacional de 
Pastisseria de Sant Vicenç dels 
Horts. L’esdeveniment pas-
tisser està considerat un dels 
millors del món i s’integra 
en la 39a Mostra Comercial, 
Agrícola i Gastronòmica de 
Sant Vicenç dels Horts, en 
què també es va obrir al pú-
blic l’Espai Josep Lladonosa, 
un equipament expositiu i 
d’activitats al voltant de la cui-
na tradicional catalana. L’espai 

el va inaugurar el ministre de 
Cultura i Esports, Miquel Iceta. 
Els guardons també van pre-
miar tres pastisseries en cate-
gories especials: la Pastisseria 
Escribà (de Barcelona), com la 
més innovadora; La Confiteria 
Padreny (Reus), com la pastis-
seria amb més valor històric; 
i la Pastisseria El Cigne (Man-
resa), que va rebre la distinció 
del dolç més singular.

Inauguració
L’obra del cuiner Josep Llado-
nosa, ja compta amb un espai 
permanent de divulgació i ex-

posició. Es va inaugurar l’Espai 
d’Interpretació de la Cuina Ca-
talana–Espai Josep Lladonosa, 
dins del nou Casal Cultural i Cí-

vic Virgínia Amposta, Es trac-
ta d’un equipament exposi-
tiu i d’activitat al voltant de 
la cuina catalana, a partir de 

l’obra que ha llegat a la ciutat 
el cap de cuina, qui ostenta la 
Creu de Sant Jordi i el Premio 
Nacional de Gastronomía.

S’incrementa la freqüència 
de pas del bus de la línia L88

Des del passat  dilluns 6 de febrer, l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona, responsable del servei, ha incrementat 
la freqüència de pas de la línia L88 d'autobús que 

connecta Sant Climent de Llobregat amb Viladecans. 
D’aquesta manera de dilluns a dissabtes no festius es 
podrà disposar d’una expedició cada 30 minuts mentre 
que els festius la freqüència de pas serà de 60 minuts.

Simulacre d’accident en el túnel 
ferroviari d'FGC de Pallejà

Protecció Civil (DGPC) i Ferrocarrils (FGC) van fer 
simulacre d'incendi en un tren dins el túnel de Pallejà 
(línia Llobregat-Anoia). L'objectiu de l’exercici va ser 

l’activació del Pla d’Autoprotecció (PAU) de la instal·lació, 
així com la coordinació amb tots els mitjans externs. Van 
col·laborar Bombers, SEM, Mossos, AVPC de Pallejà, Creu 
Roja i Policia Local, a més d'una quarantena d'estudiants. 

La Palma de Cervelló reclama 
un millor servei de correus

El Ple de La Palma de Cervelló va aprovar una moció, 
presentada per Junts per la Palma, per la millora 
del seu servei de correus. Segons els diversos grups 

municipals, l’horari és reduït, el servei postal no és complet 
i falten ordinadors a l’oficina. “Aquestes mancances suposen 
importants greuges que impedeixen que la ciutadania tingui 
oportunitat de fer ús d’un servei essencial", afirmen.

Fotos: Aj. Sant Vicençs dels Horts

L'Associació Veïnal del 
Grup Llinàs, a Sant Vi-
cenç dels Horts, va posar 
en marxa un procés par-
ticipatiu obert a tota la 
ciutadania per a la crea-
ció de la primera comu-
nitat energètica d'àmbit 
municipal que servirà 
per a connectar tots 
els barris a una energia 
neta i de proximitat, se-
gons informa l'associació.
Actualment, el munici-
pi disposa de cent cin-
quanta-cinc instal·lacions 
d'autoconsum que suma 
en total una potència de 
755,88 kW.

Comunitat 
energètica
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L’Associació Calaix de Sastre va tornar a organitzar les 
activitats a Sant Feliu de la jornada DENIP, el Dia Escolar de 
la No Violència i La Pau. Enguany es va arribar a la divuitena 
edició i es va celebrar a la plaça de la Vila. 

Recta final a les obres d'instal·lació de plaques 
fotovoltaiques a la coberta del Pavelló Municipal d'Esports 
de Molins de Rei. Aquesta instal·lació forma part del pla de 
l'AMB per augmentar la generació d'energia solar.

L'Ajuntament de Corbera va procedir t a canviar la majoria de 
papereres de diversos carrers. Moltes persones hi llençaven 
bosses d'escombraries i els porcs senglars les giraven. També 
s'han canviat les de l'Escola Puig d'Agulles i les dels Instituts.

Fotos: Ajuntaments-ACdS-FCS-BJ

Esplugues compta, des de l'1 de febrer, amb el Fòrum de la 
Infància i l'Adolescència, un  òrgan de participació i implicació 
dels infants i adolescents (nois i noies del municipi d'entre 9 i 
17 anys) en els assumptes públics que els afecten.

Energia del Prat, la comunitat ciutadana d’energia de la ciutat, 
ja és una realitat, i neix amb la voluntat de ser una de les més 
grans i importants de l’Estat. La forma el consistori, entitats, 
empreses i ciutadania. 

L'Ajuntament de Sant Joan Despí va obrir el termini de 
presentació de sol·licituds per demanar l'exempció en el 
pagament de la taxa d'escombraries. Està dirigida a les 
persones més grans de 60 anys amb menys ingressos.

L’Ajuntament de Gavà i l’Associació d’Empreses del Polígon 
AEPEG, van signar el primer conveni de col·laboració amb la 
renovada junta. L’acord contempla una aportació econòmica 
de 10.000 euros per part del consistori. 

El Mèlich SportsClub de Sant Just Desvern, format per 
Oriol Sàlvia, Narcís Pelach i Martín Rueda, es va proclamar 
subcampió de la Lliga Catalana després de perdre la final a 
les seves instal·lacions davant el CT Sabadell (2-1). 

Joan Borràs, el delegat del Govern a Barcelona, va visitar les 
instal·lacions de l’entitat Cuina Justa, situades a Sant Boi de 
Llobregat. Es tracta d’una empresa d’economia social de la 
Fundació Cassià Just, que té més de 25 anys d’experiència.

L'Institut de Ciències Fotòniques (ICFO), situat al Parc 
Mediterrani de la Tecnologia de Castelldefels, va ser 
guardonat amb el Premi Nacional d'Innovació a la creació 
d'una empresa de base científica. 

Recta final de les obres de la nova Escola Bressol Municipal 
Petit Mamut, a Sant Vicenç. La previsió és que després de 
Setmana Santa ja s’hi puguin iniciar les classes. L’edifici serà 
energèticament sostenible, acollidor i modern.

Viladecans ja té el distintiu Projecte Transformador 
'Equipaments 2023', com a municipi que acredita el seu 
compromís per uns espais municipals educatius, esportius i 
de joventut responsables i educadors.

El barri de Fontpineda de Pallejà comptarà amb una 
potència de llum més alta (d'11 kilovolts a 25). Així es 
podran disminuir els riscos de talls de llum i les llars podran 
disposar de tota l'energia elèctrica que necessitin.

L'Ajuntament de Torrelles va acollir dues trobades 
institucionals amb motiu de les campanyes que el municipi 
impulsa amb el poble agermanat de Tujereng (Gàmbia). A la 
primera es van donar 352 euros i a la segona 5.772 euros. 

Cornellà es va il·luminar de color verd la façana de dos dels 
edificis més representatius de la ciutat, la casa consistorial 
i la Torre de la Miranda, en suport del Dia Mundial contra el 
Càncer. La iniciativa tindrà una continuïtat al llarg de l’any,
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Un gener per recordar
Les fortes ratxes de vent, la neu i un fred intens van ser els grans protagonistes 

meteorològics durant la segona quinzena del passat mes a la comarca del Baix Llobregat

Les glaçades al 
Parc Agrari del Baix Llobregat

La saquera, que afecta el territori, també es va afegir dies de 
força episodis de glaçades, que han afectat considerable-
ment els camps de conreu del Parc Agrari del Baix Llobregat. 
Una tardor càlida va donar pas a una baixada de tempera-
tures sobtada, que sumat a la poca humitat de l’ambient va 
congelar part dels teixits de plantes i fruits dels cultius més 
sensibles, el que s’anomena una GeladaNegra, afectant-los 
en diferents grausLes carxofes, les faves i els pèsols ha estat 

els productes més afectats, i com a conseqüència els que 
han sortit al mercat tenen una aparença més ennegrida. 
Això, però, no significa que no siguin bons i de qualitat, sim-
plement no tenen l’aparença bonica de sempre. Les darreres 
setmanes de gener i els dies inicials de febrer, la Carxofa del 
Prat ha rebut ‘el pal’ de les gelades, segons expliquen els pa-
gesos. Tot i això, només han afectat l’aspecte, com més cre-
mat per fora. Per dins, continua igual de bona que sempre.

L
’hivern va irrompre 
amb molta força a 
partir de la segona 
quinzena de gener, 
i s’ha prolongat du-
rant les dues prime-

res setmanes de febrer on 
sembla que l’estació està en 
plena efervescència. Les for-
tes ratxes de vent, la neu i un 
fred intens han estat els pro-
tagonistes meteorològics a 
la nostra comarca. Grans i 
petits han reviscut allò que 
se’ls havia negat feia uns 
quants anys i que els ha re-
cordat que la natura és molt 
capritxosa. L’any 2023 va 
començar amb bons temps 
que no feia pensar el que 
anava a succeir poc després. 
Els meteoròlegs, però van 
anunciar un canvi de temps, 
que va aparèixer amb vi-
rulència, amb diverses ona-

des que van provocar im-
portants canvis climàtics al 
Baix Llobregat afectant de 
ple la seva població. 
Es va produir un episodi 
de fred intens i persistent 
-acompanyat de ratxes de 
vent- comprable al de prin-
cipis de gener de 2021, si 
bé en alguns casos cal anar 
més enrere per trobar una 
temperatura més baixa, fins 
al febrer de 2012, sobretot 
en alguns punts del litoral 
com a la nostra comarca. 
Així, Protecció Civil va haver 
d’activar l’Alerta de Neucat, 
de VentCat i l’Alerta del Pla 
Procicat -per fort onatge- 
com a mesura de prevenció 
per extremar les precau-
cions en la conducció de ve-
hicles, les activitats a l’aire 
lliure i la caiguda d’arbres 
i objectes a la via pública. 

Malgrat les advertències va 
haver-hi incidències al llarg 
de tot el nostre territori.

Pertorbació
La primera part del mes de 
gener es va caracteritzar per 
una circulació zonal que va 
afavorir el pas de pertorba-
cions d’origen atlàntic que 
van afectar la part occidental 
de Catalunya i van mantenir 
la temperatura alta, amb va-
lors per sobre de la normal 
climàtica de gener. Durant 
la segona quinzena del mes 
l’anticicló de les Açores va 
ocupar la part oriental de 
l’oceà Atlàntic, amb una dis-
posició meridional nord-sud. 
Aquesta configuració va per-
metre una baixada tèrmica 
molt marcada, especialment 
a partir del dia 21 de ge-
ner, quan una pertorbació 

ubicada al golf de Lleó va 
afavorir una entrada d’una 
massa d’aire molt fred pro-
vinent de l’interior del con-
tinent Europeu. Tot acom-
panyat amb ratxes de vent 
de 70 a 100 km/h a molts 
sectors del territori. 

Poca pluja
D’altra banda, el passat 
mes de gener ha estat, en 
general, sec o molt sec al 
litoral, i més concretament 
al Baix Llobregat. Ha plogut 
molt poc. Les baixes pres-
sions atlàntiques i el pas de 
fronts freds que van afectar 
especialment la primera 
part del mes, amb un reco-
rregut molt zonal, han estat 
la causa de la distribució de 
les anomalies. Tot ha can-
viat al febrer amb diversos 
episodis de pluja intensa. 

Episodis d’avís preventiu per contaminació per partícules de Barcelona
Aquestes situacions meteorològiques adverses van anar acompanyades per episodis d’avisos preventius per conta-
minació per partícules a la conurbació de Barcelona (gener i febrer). Es va activar per nivells moderats de partícules 
de diàmetre inferior a 10 micres (PM10) als quaranta municipis que conformen la Zona de Protecció Especial (ZPE) 
de l’ambient atmosfèric de la conurbació de Barcelona. Els municipis baixllobregatins afectats van ser Castelldefels, 
Cornellà, Gavà, Martorell, Molins de Rei, Esplugues, el Papiol, Pallejà, el Prat, Sant Andreu de la Barca, Sant Feliu, Sant 
Joan Despí, Sant Just Desvern, Sant Vicenç dels Horts i Viladecans. L’avís preventiu és la fase prèvia a la possibilitat 
d’episodi ambiental, sense que s’hagi de produir necessàriament, i s’activa per reduir les emissions de contaminants. 

L’avís comporta indicar en els panels lluminosos dels principals eixos viaris que el nivell de contaminació és 
elevat; informar la ciutadania perquè prioritzi l’ús del transport públic envers el vehicle privat; notificar a les 
activitats industrials i obres públiques i de generació elèctrica que activin els protocols de treball previstos en 
aquests casos; recomanar als municipis que aturin o redueixin les activitats o obres amb materials pulverulents. 
Al Canal Salut es van detallar les principals mesures i recomanacions que cal adoptar per reduir l’exposició a la 
contaminació i els riscos per a la salut derivats de la contaminació de l’aire. S’hi poden trobar, a banda de reco-
manacions de caire general, les mesures de precaució addicionals a adoptar davant de situacions amb nivells 
elevats de contaminació dirigides als col·lectius més vulnerables i també a la població en general.

Fotos: Arxiu/PABLL
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E
l riu Llobregat, 
amb més de 170 
quilòmetres de 
recorregut, és un 
dels més impor-

tants de Catalunya. Dins 
del territori metropolità, 
travessa 16 municipis i 
compta amb un gran va-
lor mediambiental, grà-
cies a totes les espècies 
hi viuen. Amb l'objectiu 
de regenerar aquest espai 
blau, l'Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB) porta 
anys millorant-ne l’entorn, 
connectant les lleres a 
través de passos fluvials 
i adequant els camins. 
"Tenim com a objectius 
la recuperació ambien-
tal, l'ús social i la millora 
paisatgística" dels espais 
fluvials, assenyala Martín 
Gullón, coordinador ge-
neral d'infraestructures 
de l'AMB. El Programa 
d'actuacions en paisatges 
naturals i urbans (PSG), 
impulsat per la institució 
metropolitana, compta 
amb un pressupost de 
40 milions d'euros, i ja ha 
permès dur a terme 18 ac-
tuacions al Baix Llobregat.
 
“Durant la pandèmia s’ha 
evidenciat la necessitat 
de donar un ús social al riu 
Llobregat. Les últimes da-

des que tenim ens diuen 
que som a prop dels tres 
milions de visites a l'any. 
Volem que encara més 
població s’acosti al riu 
Llobregat, que vinguin i 

el visitin”, afegeix Gullón. 
Amb aquesta voluntat 
l’AMB ha impulsat actua-
cions com la passarel·la 
de vianants sobre la rie-
ra Comerç de Sant Feliu 
de Llobregat, el parc de 
la Costeta de Begues o 
l’adequació de l'entorn 
del pont Nelson Mandela 
del Prat de Llobregat.

De barrera 
a connector: 
un riu amb 
un rol integrador  
Molts dels espais fluvials 
on ha intervingut l'AMB 
han experimentat una 
autèntica transformació 
i aquests espais natu-
rals s’estan convertint, 
mica en mica, en espais 
d'oci atractius per al 
veïnat. "Tenim una for-
ta demanda per part 

dels ajuntaments d'obrir 
aquests espais als muni-
cipis veïns, de manera 
que es pugui penetrar 
en el riu, perquè ara 
mateix són espais que 
s'han marginalitzat i han 
quedat tancats", explica 
l’arquitecta de l'AMB, 
Mireia Monràs, mentre 

observa una de les 
zones de Llobregat.
 
"Al començament de 
les actuacions als rius 
ens vam trobar amb 
un paisatge molt de-
gradat. Estava ple 
d'infraestructures visi-
bles com autopistes, 

autovies o línies ferro-
viàries, i altres al subsol, 
ple de connexions i es-
tructures subterrànies", 
lamenta l'arquitecta. En 
aquest sentit, el Progra-
ma d'actuacions en pai-
satges naturals i urbans 
ha dut a terme algunes 
millores contra les barre-

res urbanes, com el sote-
rrament de la línia aèria 
100Kv entre les subesta-
cions de Sant Joan Despí 
i Sant Boi de Llobregat o 
el camí paral·lel a la línia 
d'alta velocitat del mar-
ge dret del riu Llobregat. 
Segons l'AMB, és impor-
tant establir espais res-

L’AMB regenera el riu Llobregat amb una xarxa de camins per connectar-lo amb la ciutadania
Amb un pressupost de 40 milions d’euros, la institució metropolitana pretén impulsar l’ús social i la millora ambiental dels espais fluvials

Martín Gullón: 
"Des del punt de vista 

mediambiental 
el que fem és 

retornar la vida al riu” (       )

(       )
Una gran quantitat 

de veïns i veïnes 
fan servir els espais 
naturals de la vora 

dels rius per fer 
esport, caminar, 

passejar el gos i estar 
en contacte amb la 

natura. 
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res urbanes, com el sote-
rrament de la línia aèria 
100Kv entre les subesta-
cions de Sant Joan Despí 
i Sant Boi de Llobregat o 
el camí paral·lel a la línia 
d'alta velocitat del mar-
ge dret del riu Llobregat. 
Segons l'AMB, és impor-
tant establir espais res-

pectuosos amb el medi 
ambient i la ciutadania a 
la vora dels rius perquè, 
segons les dades, una 
gran quantitat de veïns 
i veïnes fan servir aquest 
espai natural per fer es-
port, caminar, passejar 
el gos i estar en contacte 
amb la natura. 

L’AMB regenera el riu Llobregat amb una xarxa de camins per connectar-lo amb la ciutadania
Amb un pressupost de 40 milions d’euros, la institució metropolitana pretén impulsar l’ús social i la millora ambiental dels espais fluvials

PUBLIREPORTATGE/AMB

El valor de les espècies 
autòctones

"Des del punt de vista mediambiental el que fem és 
retornar la vida al riu” explica Martín  Gullón. “El Llobregat 
acull més de mil espècies animals i més de dues mil de 
vegetals", afegeix. Els estudis encarregats de l’AMB han 
corroborat, de fet, l'existència d'espècies de les quals no 
es tenien registres feia anys, com la papallona diürna, 
la llúdriga o la bavosa de riu. “En aquest projecte hem 
volgut reunir la protecció ambiental i paisatgística amb 
els usos socials”, conclou l’arquitecta Mireia Monràs. 
D’aquesta manera, les senderes creades fins ara no 
sols serveixen perquè la ciutadania pugui passejar per 
la vora del riu, sinó que també seran útils perquè els 
animals es puguin desplaçar  entre espais naturals. 

"A part de la creació de camins, des de 2015 hem 
dut a terme plantacions, hem tret vegetació invasora 
i hem promogut espais perquè hi hagi un millor 
ecosistema per a la fauna i flora autòctones", detalla 
l’arquitecta. Unes millores que s’estenen per tota la 
vall del riu Llobregat. La recuperació socioambiental 
del riu a Pallejà, Sant Boi de Llobregat, Sant Joan 
Despí i Santa Coloma de Cervelló és un exemple 
d’aquestes actuacions, com també la regeneració de 
l'entorn fluvial al terme de Sant Andreu de la Barca o 
la creació del parc de la Font del Rector a Sant Climent 
de Llobregat. A més, l'AMB ha executat l'ordenació del 
camí de la Bunyola al Prat de Llobregat i la millora del 
camí a Molins de Rei. 

A banda del riu Llobregat, el programa impulsat per 
l’AMB també ha incidit en els espais fluvials dels Besòs 
i Ripoll per integrar aquests rius en els municipis i 
assegurar que el veïnat es desenvolupa en harmonia 
amb l’entorn natural.

Fotos: Recuperació socioambiental del riu Llobregat entre Sant Boi i Santa Coloma de Cervelló
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L'Audiència Provincial rebutja deixar  
en llibertat la 'manada' de Castelldefels
Per la necessitat de protegir les víctimes, risc de fuga i de reiteració delictiva

L'Audiència Provincial de 
Barcelona va rebutjar les 
resolucions de deixar en 

llibertat la coneguda com a 
'manada' de Castelldefels. En 
les resolucions, l'Audiència va 
avisar que hi podia haver més 
víctimes i que la instrucció va 
començar, però no ha acabat 
(al tancament de la present 
edició), quedant encara tes-
timonis rellevants, com ara 
de persones que havien for-
mat part del grup acusat. A 
més, argumenta risc de fuga 
i de reiteració delictiva, afe-

gint també la necessitat de 
protegir les víctimes. De mo-
ment hi ha tres denunciants. 
L'Audiència remarca que els 
acusats Provincial parlaven 
de les seves "gestes" sexuals 
amb un "menyspreu i cosifi-
cació de les dones a les quals 
es referien impropis del se-
gle XXI". Quatre dels acusats 
van presentar recurs contra 
la resolució del 21 de des-
embre del jutjat d'instrucció 
número 5 de Gavà que els 
va enviar a presó provisional 
sense fiança. Un cinquè acu-

sat va demanar una vista. 
En la resolució recorreguda 
es parla de dues víctimes 
(deixant fora la primera de-
nunciant): una dona que de-
nuncia que va ser agredida 
sexualment per quatre dels 
investigats mentre anava 
borratxa i amb un cinquè a 
l'habitació que no va fer res 
per auxiliar-la, i una altra 
víctima que assegura que 
estava tenint relacions amb 
un dels acusats i dos més van 
entrar i la van agredir sexual-
ment, obligant-la a fer una 

fel·lació. L'Audiència Provin-
cial  de Barcelona va rebutjar 
en les seves resolucions les 
pretensions dels acusats de 
desacreditar les versions de 
les víctimes, i més quan hi 
ha missatges de Whatsapp 
que les corroboren. A més, 
remarca que no poden pre-
tendre que les víctimes fa-
cin declaracions "perfectes", 
recordant cada detall i per 
ordre, "sense la mínima con-
tradicció i sense cap afec-
tació psicològica derivada 
dels fets que denuncien."

Davant la detenció, 
el passat 19 de 
desembre, de cinc 

homes al municipi per 
agressions sexuals en 
grup a diverses dones, 
l'Ajuntament ha decidit 
personar-se com a acusa-
ció popular. El consistori 
va prendre aquesta me-
sura per garantir que cap 
agressió sexual quedi im-
pune. L'Espai Montserrat 
Roig, que ofereix tots els 
seus recursos per ajudar 
a les dones que hagin 
pogut patir un episodi 
similar, es va posar en 
marxa els seus serveis 
jurídics per actuar com 
a acusació davant de 
qualsevol denúncia.

Acusació 
particular

Detinguts dos homes per intent 
de robatori de catalitzadors 

Els Mossos d’Esquadra van detenir dos homes, autors 
d’una temptativa de robatori amb força de catalitzadors 
de vehicles. Els fets es van produir quan una trucada va 

alertar que hi havia dues persones que estaven manipulant 
diversos vehicles a l’avinguda de la Fama, al barri d’Almeda. 
Una persona els va increpar, ja que era evident que estaven 
intentant sostreure peces dels vehicles que estaven 
estacionats a la via pública. Els dos homes en veure’s sorpresos 
van fugir del lloc, però van ser detinguts a Sant Just Desvern. 

Desallotjats per un incendi al 
teatre de Cal Ninyo de Sant Boi

Els Bombers de la Generalitat van activar set dotacions 
en un incendi que es va produir al teatre de Cal Ninyo a 
Sant Boi. Els fets van passar al voltant de les 12:15 hores al 

carrer Joan Bardina quan un avís va alertar els bombers. Amb 
la participació dels Mossos d’Esquadra i la Policia Local es va 
haver de desallotjar una vintena de persones com a mesura 
de prevenció. El foc va afectar el racó dret de l’escenari, les 
cortines, una porta i un moble. No va haver-hi ferits, però el 
fum va omplir la instal·lació cultural i es va haver de ventilar.

Cau d’un edifici en obres de 
Cornellà i es fereix greument

Un home va resultar ferit greu en caure a un forat 
-des de tres metres- en un edifici en obres mentre 
estava treballant, segons fonts dels Bombers de la 

Generalitat i el Sistema d'Emergències Mèdiques (SEM). 
Els primers van rebre l'avís de l'accident a les 11.14 hores 
i van activar dues dotacions. Posteriorment, el SEM 
va activar dues unitats terrestres i es va encarregar del 
trasllat de l'home a l'Hospital de Bellvitge. Els fets van 
passar a la plaça  Campfaso de Cornellà de Llobregat.

Foto:  Arxiu

Presó per al tècnic de futbol de Sant 
Joan Despí que va violar una jugadora
A més, se l'imposa 14 anys de prohibició d'acostament i comunicació amb la víctima

L'Audiència de Barcelona 
va condemnar a un total 
de nou anys de presó un 

entrenador de futbol del Le-
vante las Planas de Sant Joan 
Despí per abusar sexualment 
de forma continuada d'una 
adolescent de setze anys a la 
qual entrenava. L'home va ne-
gar els fets, però la versió per-
sistent de la víctima i diversos 
missatges de Whatsapp han 
convençut el tribunal. L'acusat 
hauria controlat totalment 
la vida de la noia, a la qual 
obligava a dir-li "papa", n'era 
el representant legal, tenia ac-
cés als seus diners i va acabar 
violant diverses vegades. La 
menor va arribar a l'estat es-

panyol el 2008 procedent del 
Marroc amb la família, que es 
va establir a Sant Joan Des-
pí. L'home exercia funcions 
d'organització i entrenament 
en un club de futbol femení 
entre el 2010 i el 2011, quan 
tenia uns 40 anys. Allà va 
conèixer la víctima, que tenia 
entre 13 i 14 anys. Com que 
la noia vivia prop del club la 
portava sovint a casa i la re-
lació es va estrènyer i també 
amb la seva família, d'origen 
magrebí. L'1 de març del 2012 
el pare de la noia va signar 
un document que atorgava a 
l'acusat la capacitat de repre-
sentació de la nena davant 
de totes les institucions pri-

vades d'Espanya. També va 
aconseguir ser cotitular d'un 
compte bancari de la menor. 
L'home anava sovint a casa la 
noia i la menor també anava 
sovint a casa de l'home, on 
també va tenir una relació es-
treta amb la dona i la filla de 
l'acusat. La sentència diu que 
la relació era "de continguts 
clarament desproporcionats 
i fins i tot extravagants", que 
va portar l'home i la menor a 
caure en un "estat de depen-
dència afectiva i emocional". 
Del 2013 al 2015 l'home va 
passar de tenir ascendència 
sobre la noia només profes-
sional a tenir-la en tots els 
sentits, i exercia una "presèn-

cia constant, autoritat i con-
trol sobre tot el que feia ella". 
De fet, el tribunal considera 
que el control era molt supe-
rior a l'habitual entre uns pa-
res i la seva filla adolescent, 
perquè incloïa el xantatge o 
l'amenaça permanent de ta-
llar la relació o donar determi-
nades informacions als seus 
pares. Fins i tot la va ame-
naçar amb matar-la o deixar-
la embarassada. Per tot això, 
el tribunal el condemna a nou 
anys de presó per un delicte 
d'agressió sexual i l'imposa 
també 14 anys de prohibició 
d'acostament i comunicació 
amb la víctima, llibertat vigi-
lada durant cinc anys després 

de sortir de presó i tres anys 
d'inhabilitació per exercir 
qualsevol càrrec que compor-
ti contacte regular i directe 
amb menors. A més, haurà de 
pagar 50.000 euros a la vícti-
ma pels danys morals. 

Condemnats 
a tres anys 

d'internament 

Foto: Arxiu

SAP-FEPOL denuncia manca 
d'efectius de Mossos a Esplugues

El Sindicat Autònom de Policia, SAP-FEPOL, ha denunciat 
una greu manca d'efectius a la comissaria dels Mossos 
d'Esquadra a Esplugues de Llobregat, que podria obligar 

a "tancar la comissaria" si no es prenen mesures urgents. 
Sense posar-hi xifres, el sindicat considera "impropi" que 
la comissaria tingui cada vegada menys efectius policials, 
tant a l'Oficina d'Atenció a la Ciutadania, com a la Unitat 
de Seguretat Ciutadana. També denuncia la reducció del 
nombre de comandaments d'escala bàsica i intermèdia.

Els pagesos del Parc Agrari, 
en estat d’alerta pels robatoris

El darrer robatori de carxofes a Sant Boi de Llobregat, 
al Parc Agrari del Baix Llobregat, ha alertat al Consorci 
i a la policia (Policia Local, Agents Rurals i Mossos 

d’Esquadra). Va ser la gota que ha fet vessar el got després 
d’un seguit de fets delictius en diverses zones. El Consorci 
del Parc Agrari recorda que “els camps són el fruit de l’esforç 
i la inversió que fa la pagesia que depèn directament de 
l’obtenció de la collita per a la seva posterior venda” als 
mercats o als establiments de restauració.

Desarticulat un grup que sostreia 
bateries de motos elèctriques

Els Mossos d’Esquadra de la Unitat d’Investigació de la 
comissaria de Sarrià-Sant Gervasi van desarticular entre 
el dilluns 30 i dimarts 31 de gener un grup criminal 

especialitzat en robatoris de bateries de motocicletes 
elèctriques de lloguer per hores. Els agents van detenir 
catorze persones, algunes a Esplugues de Llobregat. 
El material sostret tenia com a destí establiments de 
reparació de patinets elèctrics on les desmuntaven i les 
instal·laven en altres per posteriorment vendre’ls.

Quatre menors han 
estat condem-
nats a tres anys 

d'internament en règim 
tancat i quatre més de 
llibertat vigilada per la 
violació d'un company 
d'escola amb síndro-
me d'Asperger. L'escola 
Verge del Roser de Va-
llirana, on es va produir 
l'agressió, ha estat de-
clarada responsable civil 
subsidiària. El judici es 
va fer el passat octubre, 
i quatre anys després de 
l'agressió. Malgrat el pa-
timent d'aquests anys, la 
família considera que 
s'ha complert el que 
més volia el noi, que el 
jutge se'l cregués. La 
família va denunciar els 
fets i el 2019 i els veïns 
es van mobilitzar.
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ECONOMIA

Injecció milionària per 
a projectes industrials
Gràcies als ajuts per a projectes d’Alt Impacte d’ACCIÓ

El sector empresarial del 
Baix Llobregat continua 
donant mostres de con-

solidar la seva recuperació 
i tendència de creixement 
com ha anat anticipant du-
rant l’any 2022 l’Observatori 
Comarcal del Baix Llobregat, 
i la col·laboració pública pri-
vada entre l’administració 
pública i el sector empre-
sarial com a palanca de la 
reindustrialització de la co-
marca juga cada vegada 
més un paper indispensable. 
Dels catorze milions d’euros 
atorgats per l’administració 
catalana, el 29% que corres-

pon a una mica més de 
quatre milions han estat ad-
judicats a empreses de la co-
marca, orientats molts d’ells 
al sector de l’electrificació de 
l’automoció, la digitalització 
dels processos de producció 
i l’aposta per crear centres de 
recerca R+D. D’altra banda, 
una quarta part dels nous 
llocs de treball generats pels 

projectes finançats es crea-
ran al Baix Llobregat. Segons 
dades de l’Observatori Co-
marcal, la indústria genera 
el 15,7% dels llocs de treball, 
amb un total aproximat a 
finals de 2022 de 51.990 tre-
balladors i que des del 2008 
la indústria ha anat experi-
mentat una davallada en el 
pes laboral de la comarca.

Més de 265.538 clients 
als hotels comarcals

En el quart trimestre de l’any 2022 es 
va registrar un 53% d’ocupació en els 
hotels del Baix Llobregat, amb i 265.538 

arribades (+56 respecte 2021) i 484.857 
pernoctacions. El turisme de negocis (51%) 
fou el principal motiu i el mercat nacional 
(57%) va encapçalar la procedència. 

Prop de 21.000 empreses 
i 344.555 llocs de treball

L’Observatori Comarcal del Baix 
Llobregat va fer públic l’anàlisi dels 
components de l’estructura productiva 

corresponents al quart trimestre de 2022. 
Segons això, hi havien registrades un total 
de 20.913 empreses així com 344.555 llocs 
de treball a la nostra comarca.

Disminueix la renda 
disponible declarada

Segons l’Observatori Comarcal, la renda 
disponible declarada del Baix Llobregat 
va disminuir el 2020 (va ser de 23.266 

euros, -252 euros de mitjana respecte 
2019). La comarca va tenir una proporció 
de declaracions en el tram més baix de base 
imposable inferior a la mitjana de Catalunya.

Roy: "Cal invertir en 
seguretat per competir"

El Fòrum Empresarial del Llobregat va 
celebrar un desdejuni amb Tomàs 
Roy. L’actual director de l’Agència 

de Ciberseguretat de Catalunya va dir 
que “la ciberseguretat és una cosa de 
tots. Les empreses que inverteixen en 
ciberseguretat podran competir”.

Foto: Arxiu

CCOO es referma com a 
primer sindicat al Baix
Va obtenir 3.031 delegats i delegades (44,52%)

CCOO del Baix Llobregat 
va tornar a guanyar les 
eleccions sindicals a partir 

del vot directe de les persones 
que treballen a la comarca, re-
validant així la seva condició 
de primer sindicat després del 
tancament de l’exercici 2022. 
CCOO va obtenir 3.031 dele-
gats i delegades, un 44,52% de 
representació dins els centres 
de treball, amb una diferèn-
cia respecte al segon sindicat 
de 540 delegats/des (UGT, 
36,59%). Molt lluny van que-
dar altres opcions sindicals mi-
noritàries, com USOC (3,95%), 
CGT (3,45%) o CSC (1,41%). El 

sindicalisme corporatiu es va 
situar en un 10,13%, també a 
molta distància dels sindicats 
de classe. Per sectors, CCOO 
al Baix Llobregat va confirmar 
la seva condició de primer 
sindicat als sectors amb ma-
jor pes econòmic i productiu 
a la comarca: l’automoció, 
metall, alimentació, química, 
hostaleria, farmacèutic, tèxtil, 
aeri, transport de mercade-
ries, telecomunicacions, es-
talvi, comerç assegurances, 
contact centers, lleure edu-
catiu i sociocultural, sanitat 
pública. CCOO és el sindicat 
majoritari a empreses com 

Nestle, Damm, Fundesplai, 7 
i Tria, Mecalux, FCC, Unilever, 
Synlab Diagnósticos Globla-
les, Servei D’Àpats, Rhenus 
Logistics, Emcadi, Laboratori 
de Referència de Catalun-
ya o TV3. També té amples 
majories a l’administració 
pública, com al Consell Co-
marcal del Baix Llobregat o 
l’Ajuntament de Gavà.

Foto: Arxiu
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El Pla de Requalifica-
cions Urbanístics de 
l’Ajuntament de Castell-

defels està portant cua. I és 
que la proposta d’avanç de 
planejament de modifica-
ció urbanística iniciada per 
l’equip de govern, conegu-
da com 6 Eixos Verds, afecta 
l’onze per cent de la superfície 
del municipi i proposa canviar 
la qualificació de trenta-sis 
zones verdes i d’equipament 
per zones residencials. La 
resposta ha estat que la pla-
taforma ciutadana 6 Eixos 
de Ciment va presentar els 
principals impactes negatius 
de la proposta municipal que 
s’han recollit en un document 
d’al·legacions que ha estat re-
colzat per 107 signatures.

Conferència
Un total de 120 persones van 
assistir a la conferència realit-
zada pel Dr. Joan Pino, pro-
fessor d’ecologia de la UAB 
“Canvis en el paisatges me-
tropolitans i els seus efectes 

en la biodiversitat: another 
brick in the wall” . L’acte, fruit 
de la iniciativa ciutadana, 
es va fer en el context del 
procés participatiu sobre el 
futur de la ciutat promogut 
per l’Ajuntament i va ser “un 
notable èxit de participació 
omplint al complet l’espai 
Can Llopart del Centre Cívic 
de Vista Alegre amb 120 as-
sistents”, explica la platafor-
ma. En la seva conferència, el 
Dr. Pino va destacar la impor-
tància de la biodiversitat me-
tropolitana i els efectes sobre 
la qualitat de vida. També va 
posar de manifest el perill 
que comporta el creixement 
urbanístic i d’infraestructures 
sense una visió global dels 
impactes mediambientals 
sobre la biodiversitat me-

tropolitana. Algunes ten-
dències observades són, 
l’artificialització del paisatge, 
la fragmentació i la pèrdua 
de connectivitat dels espais 
naturals, la simplificació de 
la transició entre les zones 
urbanes i els espais naturals 
que al final desemboquen 
una biodiversitat banalitzada 
i una homogeneïtzació biòti-
ca. A més va donar èmfasis a 
la necessitat de realitzar una 
avaluació mediambiental 
més completa i menys frag-
mentada dels projectes ur-
banístics, per la multiplicitat 
d’aspectes a considerar i les 
seves interrelacions.

Estudi
En la segona part de l’acte, 
la plataforma organitzadora 

va explicar l’estudi realitzat 
a partir de la documentació 
publicada del MPGM des-
tacant-ne els aspectes més 
rellevants. La plataforma 6 
Eixos de Ciment va denunciar 
que l’Ajuntament de Caste-
lldefels proposa requalificar 
sòl verd i d’equipaments per 
sòl residencial, augmentant 
en 163.000 m2 la superfície 
residencial que correspon a 
un mínim de 850 nous ha-
bitatges. Aquest nombre 
d’habitatges només és una 
petita part dels 3.412 ha-
bitatges que l’Ajuntament 
vol construir d’acord amb el 
projecte municipal global 
“Repensem Castelldefels”. 
Segons la plataforma, la pro-
posta municipal afavoreix 
l’especulació i grans beneficis 
de determinats propietaris 
privats que previsiblement 
guanyaran milions d’euros 
amb les requalificacions. La 
proposta municipal també 
“legalitza” construccions priva-
des existents en zones verdes.

Demanen retirada Pla de 
Requalificacions Urbanístics
La plataforma 6 Eixos de Ciment va lliurar12 al·legacions al consistori

Foto:  6 Eixos Verds

S’incrementen els abocaments 
il·legals al Parc Agrari al Baix

Els gestors del Parc Agrari del Baix Llobregat van mostrar la 
seva preocupació per l’increment d’abocaments il·legals 
a camins, camps, canals i marges del parc. Durant l’any 

passat, el Servei de Vigilància va detectar 122 abocaments 
il·legals, constatant que aquesta pràctica va a més cada 
any. “Abandonar deixalles a la via pública està prohibit i és 
sancionable”,  expliquen. Els gestors lamenten que la recollida 
d’aquestes deixalles comporta una despesa extra que han 
d’assumir els ajuntaments i el Consorci del Parc Agrari.

Un de cada deu pratencs, a favor 
de l’ampliació de l’aeroport

Només un de cada deu ciutadans del Prat de Llobregat 
és partidari de l’ampliació de l’Aeroport Josep 
Tarradellas Barcelona-el Prat, un projecte que genera, 

segons fonts municipals, un rebuig majoritari i ampli 
entre la ciutadania pratenca: un 76% dels veïns i veïnes 
del Prat està en contra d’aquest projecte, que implicaria 
la destrucció d’espais naturals protegits del Delta del 
Llobregat en un context d’emergència climàtica. Així es 
desprèn de la darrera onada del baròmetre municipal. 

Oposició al desplaçament d’una 
línia d’alta tensió a Begues

Nou episodi de les línies d’alta tensió al municipi 
de Begues. Les Agulles-Ecologistes en Acció, 
conjuntament amb altres entitats ecologistes del 

territori, han presentat un recurs de reposició contra el 
conveni de col·laboració entre l’Ajuntament de Begues 
i Red Eléctrica de España SAU -aprovat al Ple del 19 de 
desembre de 2022- per desplaçar la línia d’alta tensió 
que discorre pel centre del municipi. Les entitats 
critiquen que, en comptes d’optar pel seu soterrament, 
s’hagi preferit desplaçar-la, amb les afectacions que això 
comportarà per a la pagesia del municipi i en espais 
naturals protegits com les Muntanyes del Baix.

Viladecans presenta dos 
projectes d’energia renovable

El municipi disposarà d’una vintena d’instal·lacions 
fotovoltaiques d’autoconsum ubicades a vint 
equipaments i emplaçaments municipals. L’import té 

un cost de prop d’1,5 milions d’euros. A més, el consistori 
planeja la renovació i manteniment d’un miler de punts 
amb tecnologia LED en diverses vies. Les dues actuacions 
permetran reduir en més de 600.000 euros anuals la factura 
energètica municipal i estalviar 745 tones d’emissions de 
CO2 a l’any. Està subvencionat per la Diputació. 

Sant Vicenç dels Horts va acollir 
l’exposició "Operació Aigua" 

Sant Vicenç dels Horts va ser la seu de l’exposició “Operació 
Aigua”. La mostra didàctica va estar situada entre la 
plaça de la Vila Vella i la plaça de l’Ateneu. L’exposició va 

pretendre conscienciar la ciutadania sobre la situació actual i 
futura de la disponibilitat d’aigua, sobre els usos i abusos que 
en fem com a societat i sobre l’impacte que aquestes accions 
tenen en el medi natural. Va estar dirigida al públic general, 
amb un èmfasi especial en el familiar i escolar, i va comptar 
amb el suport del consistori baixllobregatí.

TECNOLOGIA

Viladecans va presentar a la 
ciutadania les Smart Classrooms
Es dota d’aules intel·ligents a deu centres educatius de primària

L’Ajuntament va presen-
tar, a Atrium Viladecans, 
les Smart Classrooms, les 

noves aules on aprenen amb 
metodologies innovadores 
5.100 nens i nenes de les es-
coles públiques de la ciutat. En 
l’acte es va explicar el projecte 
a les famílies: el perquè de la 
transformació de les aules, 
com s’ha fet, com són i com 
s’hi pot treballar. Els centres 
educatius de primària comp-
ten amb deu aules intel·ligents 
que s’han anat posant en mar-
xa des del curs 2021-2022, se-
guint l’exemple del projecte 
pilot que es desenvolupa des 
del curs 2019-2020 a l’Escola 

Miquel Martí i Pol. Ha estat el 
resultat d’aplicar el pla muni-
cipal SmartClassroom Project, 
per a la transformació dels 
espais d’aprenentatge als cen-
tres educatius de Viladecans, 
i la inversió total ha estat de 
322.402 euros. Els centres es-
tan treballant per incorporar el 
seu funcionament en el dia a 
dia, i l’acció ha inclòs formació 
a docents perquè puguin treu-
re el màxim profit a les noves 
instal·lacions.  El curs passat es 
van posar en funcionament 
cinc de les aules en els dife-
rents centres que no reque-
rien obres. Durant aquest estiu 
s’han fet les obres d’adaptació 

de les cinc aules que ho re-
querien per fer la transforma-
ció dels nous espais fent-los 
més amplis i altres millores. 
Aquestes aules esmentades 
s’estan posant en funciona-
ment ara, el 2023. L’alcalde 
Carles Ruiz destaca que “dins 

l’estratègia de millora de 
l’educació, estem treballant 
amb les escoles per transfor-
mar els centres, les seves aules 
i els seus espais per a un nou 
model educatiu, una nova ma-
nera d’organitzar l’educació 
més adaptada als temps .”

Foto: Aj. Viladecans

Nou espai web temàtic per a 
futures mares de la comarca

El Parc Sanitari Sant Joan de Déu va publicar un nou 
portal destinat a totes aquelles dones que volen ser 
mares a l’àrea del Baix Llobregat, amb informació 

detallada sobre el model d’atenció de l’àrea maternoinfantil 
del SJD Hospital de Sant Boi i tots els recursos necessaris per 
prendre la decisió de tenir un fill en aquest hospital. S’ofereix 
un model que aposta per una maternitat respectada.

El Citilab de Cornellà millora 
les competències digitals 

El Citilab va contribuir en la capacitació digital de 266 
persones al llarg del 2022 a través dels cursos en matèria 
de competències digitals i coneixements TIC que es 

van impartir des del laboratori ciutadà de Cornellà. Les 
formacions que es van oferir són d’allò més diverses: des de 
cursos per a l’aprenentatge més bàsic del món digital fins a 
continguts més avançats i fins i tot certificats, com els ACTIC.

Convocatòria per incubar empreses 
de tecnologia aeroespacial

El centre de l’Agència Espacial Europea a Castelldefels, ESA 
BIC Barcelona (edifici RDIT del Campus del Baix Llobregat 
de la UPC), arrenca la seva activitat amb la convocatòria 

per seleccionar ‘start-ups’ que basin el seu negoci en un ús 
innovador de les tecnologies o infraestructures de l’espai. Es 
tracta d’un programa impulsat per la UPC i la Generalitat i 
que permetrà incubar fins a divuit empreses en tres anys.
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CULTURA

S’estrena un projecte de teatre 
amb actors d’edat avançada
Aquesta iniciativa permet generar transformacions individuals i comunitàries

Set persones majors de 75 
anys i residents de Sant 
Boi de Llobregat van par-

ticipar el passat dissabte 28 de 
gener en l’obra Dale recuer-
dos XXXVIII (je pense à vous), 
un espectacle que reflecteix 
històries viscudes d’aquest 
municipi a partir dels records 
personals dels seus prota-
gonistes. Va ser al Teatre Cal 
Ninyo. Un projecte de La Com-
pagnie des Hommes, de Di-
dier Ruiz, amb la col·laboració 
de l’Ajuntament de Sant Boi 

i la Diputació de Barcelona. 
Es tracta d’un projecte pi-
lot de teatre comunitari en 
l’àmbit de l’envelliment actiu, 
impulsat conjuntament per 
l’Ajuntament de Sant Boi i la 
Diputació de Barcelona, per a 
la promoció de la salut i el be-
nestar de les persones grans. 
La proposta de La Compagnie 
des Hommes combina la tra-
dició del teatre document i la 
història oral, explorant la vida 
íntima dels participants, alhora 
que assenyala els fets històrics 

que han marcat la memòria 
col·lectiva. Aquesta iniciati-
va permet generar transfor-
macions individuals i comu-
nitàries entre les persones 
participants i el seu entorn, 
la identificació amb el barri 

i la seva història, al temps 
que estimula valors com la 
creativitat, la interculturali-
tat, la convivència, la creació 
col·lectiva, la integració, la 
participació, l’accessibilitat, 
i el treball en xarxa.

Foto: Aj. Sant Boi

Acaben dues obres de restauració 
a la Cripta de la Colònia Güell

El Consorci de la Colònia Güell va realitzar, el passat 
dilluns 30 de gener, l’acte de presentació de les dues 
obres de restauració executades durant el segon 

semestre del 2022,. Concretament va ser la “Reparació 
de la coberta principal” i la “Restauració dels paraments 
exteriors i dels elements de trencadís de vidre i ceràmica 
de les finestres”. Els treballs de restauració han tingut 
un cost total de 229.591,86 euros en el cas del projecte 
de la coberta i de 270.795,65 euros, la restauració dels 
paraments i dels elements de trencadís.

L’Escola Municipal de Música 
d’Esplugues fa cinquanta anys

A finals de 1972, l’Escola Municipal de Música 
d’Esplugues de Llobregat (EMME) va obrir les portes 
al Casal Robert Brillas (actualment a l’edifici Puig 

Coca). Aquell primer curs hi va haver una seixantena 
d’alumnes. Des de llavors, aquest referent en polítiques 
d’educació artística. Actualment són més de 500 alumnes 
els que participen de l’àmplia oferta que imparteixen una 
vintena de professors: més de 50 especialitats diferents, 
segons edat, instrument (n’hi ha 18 de diferents) o nivell, 
que inclou diverses orquestres, bandes i corals.

L’Auditori de Cornellà  
s’adhereix al Bo Cultural Jove

E l Bo Cultural Jove es va estrenar l’any passat amb 
aquelles persones nascudes el 2004, i va ser sol·licitat 
per un 57,6 per cent d’aquesta població d’entre els 

prop de 500.000 joves de tot Espanya que van tenir la 
possibilitat de beneficiar-se d’aquesta ajuda de 400 
euros per invertir en cultura. És aquest col·lectiu que en 
2022 va complir els 18 anys, qui pot adquirir qualsevol 
dels espectacles que hi ha en programació gràcies al fet 
que L’Auditori de Cornellà  de Llobregat ha aconseguit la 
seva adhesió al programa. 

Amical Wikimedia 
nomena Josep Nogué 
membre d’honor

Amical Wikimedia, 
l’associació indepen-
dent de voluntaris en 

pro de la llengua catalana i el 
coneixement lliure a través 
de la promoció de la Viqui-
pèdia, va nomenar el corne-
llanenc Josep Nogué i Felip 
com a membre d’honor en 
reconeixement a la seva tra-
jectòria a l’entitat. Aquesta 
distinció se li va atorgar, no 
només com a soci funda-
cional i per haver assumit 
la tresoreria des de la crea-
ció de l’associació, el 2009, 
i fins al 2016, sinó també 

per la seva contribució a les 
successives juntes, de ma-
nera constant, atenta i des-
interessada. Nogué ha par-
ticipat en diverses entitats 
socials, sindicals, veïnals, 
municipalistes i polítiques.
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Pau Aguilera i Noemí Moreno 
guanyen l’Open Barcelona BTT

Es va posar en marxa la temporada 2023 de l’Open 
Barcelona BTT a Sant Vicenç dels Horts amb prop 
de 150 inscrits. La prova ciclista, que es va celebrar 

el passat diumenge 5 de febrer i fou organitzada pel 
club La Familia BTT, va tornar a obrir un any més el 
calendari provincial barceloní amb un circuit molt 
celebrat per la seva duresa i espectacularitat per als 
participants. Cal destacar que Pau Aguilera (Terbikes-
Baix Ter) i Noemí Moreno (73 Factory-BGTeam) es van 
imposar en la màxima categoria. 

Mireia Pertegàs, presidenta 
del Club Beisbol i Softbol Gavà

El Club de Beisbol i Softbol Gavà té nova presidenta. Es 
tracta de Mireia Pertegàs, que substitueix a Sophie 
Regnard, que havia dirigit l’entitat els darrers vuit 

anys. La nova mandatària ha anunciat que la solidaritat 
estarà present en molts dels objectius del club, que 
aquest 2023 es materialitzarà sobretot en el projecte 
“Cap infant sense beisbol” on es donarà la possibilitat 
de jugar infants sense recursos. Cal recordar que el CBS 
Gavà celebra enguany el seu cinquantè aniversari. 

Argent i bronze al Català de 
duatló per al Prat Triatló 1994

Bons resultats per al Prat Triatló 1994 en el 
Campionat de Catalunya de Duatló per equips 
que es va celebrar precisament al municipi 

baixllobregatí. L’equip masculí va aconseguir la 
medalla de bronze després d’acabar tercer per darrere 
del CE Katoa i el FastTriatlón Barcelona. En la categoria 
femenina, les pratenques van ser segones. 

Esplugues va ser la seu de la 
Gala de Premis de l’FCM 2022

La representació territorial de la Federació Catalana 
de Motociclisme a Barcelona, encapçalada pel seu 
president Xavier Ribó, va celebrar la Gala de Premis 

anual al Casal de Cultura Robert Brillas d’Esplugues de 
Llobregat. La cerimònia va aplegar més d’un centenar 
de persones que van fer petit el reformat auditori.

Foto: Aj. Sant Vicenç dels Horts

CERVELLÓ/MOLINS DE REI

Arrenca el projecte 'Playmakers' 
de l’FCF a Cervelló i Molins
Es vol introduir en la pràctica del futbol i futbol sala a nenes d’entre 
5 i 8 anys d’edat amb jocs i explicant històries divertides i motivadores

La Federació Catalana de 
Futbol (FCF), juntament 
amb altres dotze fede-

racions territorials de l’estat, 
és pionera en l’arrencada 
del projecte ‘Playmakers’. 
Es tracta d’una iniciativa de 
la UEFA i Disney, juntament 
amb l’RFEF, amb l’objectiu 
d’introduir en la pràctica del 
futbol i futbol sala a nenes 
d’entre 5 i 8 anys d’edat, a tra-
vés de jocs i explicar històries 
divertides i motivadores, de 
forma segura, recorrent a la 
màgia del planeta Disney. La 
iniciativa de UEFA ja s’està 
posant en pràctica a dues 
escoles del Baix Llobregat. La 
iniciativa es desenvoluparà 

al llarg del curs escolar 2022-
2023, a càrrec de dues mo-
nitores especialitzades, que 
s’han format en les sessions 
teòriques i pràctiques que 
han tingut lloc a la RFEF, on 
s’han reunit un total de vint-i-
set monitores i vint-i-cinc ne-

nes d’entre 5 i 8 anys d’arreu 
de l’estat. Vanesa Muñoz, 
directora de l’Escola Estel de 
Molins de Rei, comenta que 
“per a l’escola és una oportu-
nitat d’entrar en un nou pro-
jecte esportiu per fomentar 
els hàbits esportius i saluda-

bles entre les nenes més pe-
tites”. El municipi de Cervelló 
també participa amb el pro-
jecte federatiu ‘Playmakers’. 
Concrentament, l’Escola San-
ta Maria de Cervelló.

Incentivar
El director de l’Escola 
d’Entrenadors de l’FCF i 
l’RFEF, Israel López, explica 
que “es tracta d’incentivar 
la participació d’unes nenes 
per a que es converteixin 
en jugadores, però que a 
la llarga també puguin es-
devenir formadores o en-
trenadores. Volem que les 
entrenadores que tenim ara 
siguin un reflex per a elles.”

Foto: FCF

GAVÀ 

Gavà serà la capital espanyola 
de llançaments llargs d’invern
Serà el primer cop que aculli un Nacional en categoria absoluta

L’Estadi Municipal La Bòbila 
de Gavà acollirà el pròxim 
25 de febrer el Campionat 

d’Espanya de llançaments 
llargs d’hivern. Organitzat per 
la Real Federación Española 
de Atletismo es disputaran 
proves dels considerats llança-
ments llargs, que són els de 
martell, javelina i disc, ja que 
el de pes es considera que és 
llançament curt. Serà la pri-
mera vegada que Gavà sigui 
l’escenari d’aquesta compe-
tició en la categoria absoluta. 
Tal com explica Bernat Peso, 
president del Club Atletisme 
Gavà, “tradicionalment a La 

Bòbila no es pot llençar mar-
tell durant la temporada de 
futbol, som molt conscients 
d’aquest problema”. El motiu 
és que el martell fa malbé la 
gespa i es necessita un cert 
temps de recuperació.

Can Torelló
D’altra banda, la Zona Es-
portiva de Can Torelló va 
iniciar un procés de remo-
delació que, amb una inver-
sió d’1.200.000 euros supo-
sarà un salt qualitatiu en el 
conjunt de les instal·lacions 
i l’accés a aquestes. La in-
tervenció s’allargarà fins a 

finals d’any i es desenvolu-
parà per fases. La primera 
fase, ja en execució, con-
sisteix en la pavimentació 
d’accessos. Aquests treballs 
també s’acompanyen de 
l’arranjament de la zona 
d’esbarjo i dels jocs infantils.  
Aquesta primera fase vindrà 
seguida de la renovació de 

la gespa artificial del camp 1 
de futbol, que es preveu que 
comenci a mitjans febrer. 
La remodelació continuarà 
amb la reordenació i millora 
de la zona d’aparcament, al 
mes de juliol coincidint amb 
el parèntesi de les competi-
cions esportives per les va-
cances estivals.

Foto:  CAG
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Laura Heredia, esportista 
de pentatló modern de 
Santa Coloma de Cerve-

lló i campiona d’Europa U24, 
va ser guardonada amb el 
Premi a l’Esportista amb més 
Projecció Femenina per la 
Unió de Federacions Espor-
tives de Catalunya (UFEC) 
en la 26a Festa de l’Esport Català. Heredia, de 22 anys, va 
guanyar doble or en els últims europeus, individual i també 
en categoria mixta. Mai cap pentatleta espanyol havia estat 
campió d’Europa. Després del seu pas per les Olimpíades 
de Tòquio 2020, ara mira cap a París 2024. “A Tòquio em vaig 
quedar molt a prop, fregant la classificació. Ara si tot va bé a 
París espero estar lluitant per un diploma olímpic”, explica.

Laura Heredia, esportista 
amb més projecció per la UFEC

Pau Gasol, exjugador de 
Grizzlies, Lakers, Bulls, 
Sant Antonio Spurs, 

Milwaukee Bucks i Port-
land Trail Blazers, ha estat 
escollit com a un dels en-
trenadors del Rising Stars 
que enfrontarà als joves de 
l’NBA que es troben en el 
seu primer i segon any durant el cap de setmana de l’All-
Star. Joakim Noah, Deron Williams i Jason Terry han estat 
els triats per acompanyar al de Sant Boi de Llobregat com a 
tècnics dels quatre equips que disputaran un minitorneig la 
mateixa matinada del 17 al 18 de febrer. Serà la seva prime-
ra experiència en una banqueta com a entrenador. 

Pau Gasol serà un dels tècnics 
del Rising Starts de l’All Star

Foto:  NBA

El Teatre-Sala de Conferèn-
cies de Can Massallera a 
Sant Boi de Llobregat va 

ser l’escenari de la presenta-
ció dels equips de competi-
ció cadet i júnior que repre-
sentaran enguany el Club 
Ciclista Sant Boi al territori 
nacional i amb sortides pun-
tuals a França i Portugal. A l’acte es van presentar els corre-
dors i les corredores de la categoria infantil que integren la 
seva Escola de Ciclisme. A més, es va donar a conèixer el ca-
lendari organitzatiu de curses ciclistes a desenvolupar aquest 
any entre les quals destaca la 42a Cursa Ciclista del Llobregat 
Navàs-Sant Boi, la qual es durà a terme el 4 de juny i serà pun-
tuable per a la Challenge Global de Ciclismo en Ruta.

Presentació del Club Ciclista 
Sant Boi a Can Massallera

Foto: FCC

BAIX LLOBREGAT

La 102a Volta a Catalunya 
tornarà a trepitjar la comarca
La sisena etapa tindrà sortida a Martorell i arribada a Molins 
de Rei passant per diversos municipis baixllobregatins

Foto:  VCC

SANT FELIU DE LLOBREGAT/SANT JUST DESVERN

Encarreguen a estudiants de disseny
la imatge dels Jocs Esportius Escolars
El CEBLLOB i l’IFP Antoni Algueró signen un acord de col·laboració

El Consell Esportiu del Baix 
Llobregat ha signat un 
acord de col·laboració 

amb l’Institut de Formació 
Professional Antoni Algueró, 
(Sant Just Desvern), en el marc 
del Programa d’Innovació i 
Transferència de coneixement 
“CooperArt”, una iniciativa que 
busca desenvolupar projec-
tes educatius en col·laboració 
amb entitats o empreses. Mi-
llorar la formació de l’alumnat 
mitjançant la seva participació 
en projectes innovadors, es-
tablir sinergies d’interès mutu 
entre empreses o entitats i 

l’alumnat i el professorat, així 
com donar a conèixer el talent 
emergent dels centres que im-
parteixen ensenyaments pro-
fessionals d’arts plàstiques i 
disseny són alguns dels objec-
tius del programa CooperArt. 
A través d’aquesta aliança, els 
alumnes de segon curs del 
cicle formatiu de gràfica pu-
blicitària de l’institut es com-
prometen a crear la imatge de 
totes les modalitats esportives 
incloses a la competició dels 
Jocs Esportius Escolars i la seva 
adaptació a tots els suports 
com la cartellera, els díptics o 

les invitacions, entre d’altres. 
El disseny haurà d’incorporar 
l’essència del Juga Verd Play, 
una iniciativa pionera impul-
sada per l’entitat que proposa 
un nou sistema de joc que 
posa els valors per davant de 
la competició. El projecte es 
durà a terme durant el segon 
i tercer trimestre d’aquest curs 
escolar. “Aquesta col·laboració 
reflecteix el compromís del 
CEBLLOB amb l’educació dels 
joves del Baix Llobregat, no 
només a través de l’esport sinó 
també a les aules. Amb aques-
ta iniciativa volem fer-los partí-

cips del nostre projecte i, alho-
ra, fomentar i donar visibilitat 
al talent jove de la comarca. Si-
nergies com aquesta, entre el 
món acadèmic i les entitats es-
portives, són fonamentals per 
aconseguir-ho”, diu Salvador 
Valls, president del CEBLLOB.

Ja es coneixen tots els 
detalls de la 102a edi-
ció de la Volta Ciclista a 

Catalunya, que va celebrar 
la seva presentació oficial 
dimecres 1 de febrer l’INEFC 
de Barcelona. La històrica 
prova ciclista catalana, que 
tindrà lloc entre els pròxims 
dies 20 i 26 de març, va fer 
públic en l’acte tots els de-
talls del seu recorregut, 
amb tres etapes de mun-
tanya que li sumen una exi-
gència gairebé sense prece-
dents a una cursa que atrau 
els millors ciclistes del món. 
La sisena etapa unirà Mar-
torell i Molins de Rei, dues 

poblacions de la comarca 
que tornen al recorregut 
de la Volta després de dè-
cades d’absència en una 
jornada de 177 quilòmetres 
que portarà als ciclistes per 
terrenys trencacames pel 
centre de Catalunya, arri-
bant fins a territori lleidatà. 

En la part final, els ascensos 
a l’Alt de la Creu d’Aragall 
(segona categoria) i l’Alt de 
Fontpineda (tercera catego-
ria) poden portar sorpreses. 
D’altra banda, Barcelona 
tornarà a ser el jutge de la 
Volta a Catalunya en la seva 
setena etapa, amb sortida i 

arribada a la capital de Ca-
talunya en un recorregut 
de 142 quilòmetres que 
enguany incorpora l’Alt de 
Begues (segona categoria) 
abans de tornar al circuit 
final a Montjuïc, que sem-
pre ofereix un espectacle 
competitiu i de públic espe-
cial per tancar una setmana 
d’emocions. També passarà 
per Begues, Viladecans, 
Cervelló o Castelldefels, 
entre altres municipis del 
Baix Llobregat. Els millors 
equips ciclistes del món tor-
naran a citar-se en una pro-
va ciclista que és puntuable 
per a l’UCI WorldTour.

Foto: Arxiu
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